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Comunitat Valenciana, 102 milions procedixen del Pla 
nacional de capacitats digitals; 175 del Pla de rehabilita-
ció d’habitatges i regeneració urbana; 114 del Pla de xoc de 
mobilitat sostenible, segura i connectada en entorns urbans 
i metropolitans; 77 milions procedents del Pla de xoc per a 
l’economia de les cures i reforç de les polítiques d’igualtat 
i inclusió; 52 del Pla de modernització i competitivitat del 
sector turístic; 45 del component renovació i ampliació de 
capacitats del sistema nacional de salut, 54 per al desplega-
ment del parc de generació d’energia renovable.

I, per polítiques públiques, la distribució dels fons assignats 
a la comunitat Valenciana ha sigut la següent: transició verda 
49 %; digitalització el 17 %; protecció social el 13 %; educa-
ció i formació professional el 8 %; ocupació el 6 %; turisme el 
5 %; ciència 1,5 %, cultura el 0,5 %.

A banda de les xifres, que ja consten en els pressupostos 
de la Generalitat, i a les quals m’he referit anteriorment, la 
distribució dels fons a assignar a la Comunitat Valenciana 
per a l’any 2022 s’anirà concretant a mesura que es cele-
bren les conferències sectorials corresponents, i previsible-
ment seguiran una pauta similar a la que s’ha desenvolupat 
en l’any 2021.

De moment, tenim previst que la comunitat rebrà enguany 
entorn d’un 11 % dels fons corresponents a algunes línies 
d’actuació ja definides, per exemple, projectes d’eficiència 
energètica i economia circular, en empreses turístiques, 
d’agroalimentació o d’innovació en materials avançats. En els 
pròxims mesos, s’aniran determinant les assignacions de fons 
corresponents a altres sectors que la Generalitat gestionarà com 
ha anat fent fins ara, mitjançant els plans i projectes d’inversions 
de les conselleries en infraestructures, serveis públics, d’una 
banda, i mitjançant convocatòries de subvencions i ajudes dirigi-
des a empreses, ciutadans i entitats locals, d’altra.

No dubte, senyoria, que tindrà tota la informació, no que 
vosté demane, sinó la que siga necessària perquè tota la 
cambra i la societat valenciana estiga assabentada de fins a 
l’últim euro d’estos fons europeus.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Pregunta 1.413, formulada per la diputada Nathalie Torres, 
del Grup Parlamentari Compromís, al conseller d’Educació, 
Cultura i Esport sobre les sentències a programes lingüístics.

Quan vullga, senyoria .

La senyora Torres Garcia:

Bon dia, conseller .

Fa pocs dies hem conegut les sentències del Tribunal 
Superior de Justícia en relació amb els projectes lingüístics 
de cinc centres d’educació infantil i primària.

Abans d’entrar al tema concret, voldria fer un poquet de 
memòria . En la primera etapa d’autogovern, es va aprovar 
la llei d’ús, respectada pels governs posteriors. En l’etapa 
popular, es va crear l’AVL, respectada pels governs poste-
riors . En l’anterior legislatura, estes Corts aprovaren la llei 
de plurilingüisme en el sistema educatiu valencià, una llei 
que no tothom respecta, a pesar que s’adapta a l’entorn i 
que garantix la competència lingüística en les dues llengües 
oficials i en una d’estrangera en tot el territori valencià. Si 
no és per motius ideològics, als quals s’apel·la tantes vega-
des en estes Corts, no entenc per què esta llei no compta 
amb un consens necessari i de futur. Si els tribunals l’avalen, 
si governs de l’estat de signe contrari l’avalen, si els acadè-
mics i les universitats internacionals, amb experts en didàc-
tica de les llengües, l’avalen, com és possible que no obtinga 
eixe consens del legislatiu valencià?

Però passem als fets concrets. Els projectes lingüístics 
van ser recorreguts judicialment perquè els interessats els 
consideraven discriminatoris amb el castellà i que vulne-
raven el seu dret constitucional a triar la llengua vehicular 
d’ensenyament dels seus fills. Tanmateix, el Tribunal Superior 
de Justícia ha rebutjat de totes totes que s’haja vulnerat eixe 
dret. En canvi, sí que considera, en tots els casos, que en 
l’educació pública valenciana les dues llengües oficials i vehi-
culars han de tindre una proporció raonable.

I què entén el tribunal superior per raonable? Doncs, segons 
les mateixes sentències, l’equilibri entre el temps lectiu, 
però també en les assignatures troncals, als quals se suma el 
context sociolingüístic. És a dir, hi ha l’obligació a tindre en 
compte la llengua materna o majoritària dels alumnes, alhora 
que es garantix l’adquisició de les competències lingüísti-
ques en ambdues llengües oficials.

Traslladat als casos concrets, el tribunal valida les resolu-
cions de la conselleria que aprovaren els projectes lingüístics 
de dos centres. En un tercer centre, ha confirmat el projecte 
lingüístic en el repartiment curricular entre les dues llengües, 
però ha estimat en part el recurs interposat. En concret, en 
allò referit als alumnes amb dificultats en l’aprenentatge de 
llengües o incorporats tard al sistema educatiu valencià, per 
a qui no s’han adoptat mesures concretes, segons el tribunal 
superior. En els dos últims casos, el tribunal ha declarat nuls 
els projectes lingüístics per falta de motivació en la ponde-
ració de les llengües vehiculars i per entendre que el mínim 
del 25 % s’ha d’aplicar a assignatures troncals, mentre que la 
conselleria considera que totes les assignatures obligatòries 
són susceptibles d’aplicació d’eixe percentatge.

En resum, crec que les sentències deixen clara la constitu-
cionalitat de la llei, i sobretot de la competència lingüística 
en totes les llengües oficials d’un territori. De la qual cosa 
podem deduir que els models monolingües que arraconen el 
valencià estan més a prop de la inconstitucionalitat que esta 
llei, tal com es pot inferir de la mateixa doctrina del tribunal 
superior .

Per tant, conseller, i tornant a les cinc sentències, ens inte-
ressa saber quina opinió li mereixen a la conselleria, i també 
què passarà en els dos casos concrets en què s’han anul·lat 
els projectes lingüístics de centre.

Gràcies, conseller, i gràcies, presidenta . (Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Per a donar resposta a la pregunta formulada, té la paraula 
l’honorable conseller d’educació.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies . . . (Intervé sense micròfon)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Un moment. Ara. Quan vullga, senyoria.

El senyor conseller d’Educació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyora presidenta .

Gràcies, senyora diputada .

És curiós que sobre aquesta situació, que he hagut de contestar 
tantes vegades a aquestes Corts, sempre per l’oposició, després 
d’unes sentències ni una pregunta . Ni un debat . Ni res a dir-me 
sobre això que hem sentit tantes vegades de la il·legalitat de la 
llei, de la inconstitucionalitat de la llei i de la discriminació de la 
llei. I resulta que no em pregunten res. Per què serà?

Doncs resulta que tant un argument com l’altre, el de la 
discriminació respecte a unes famílies per un model deter-
minat de llengua en què, segons ells, segons ells, les famí-
lies són qui ha de decidir en quina llengua pot estudiar el 
seu xiquet o xiqueta, el tribunal no només ho deixa clarís-
sim, sinó que es refereix a sentències que jo mateix he llegit 
ací, a les Corts Valencianes, dient clarament com s’havia 
posicionat ja el Tribunal Suprem al respecte. Que no és 
d’altra manera que dient que no són les famílies qui han de 
determinar en quina llengua ha de vehicular el seu xiquet 
o xiqueta i que no n’hi ha un suposat dret a estudiar única-
ment i exclusivament en castellano. És que ja ho havia dit el 
suprem, i a això fa referència el Tribunal Superior de Justícia.

I, a més a més, també es demanava pels recurrents, 
auspiciats per esta bancada, que s’elevara una qüestió 
d’inconstitucionalitat de la llei. No ha passat. No ho ha fet. Per 
tant, de què estem parlant? Anys i anys, hores i hores de les 
Corts Valencianes i, de sobte, silenci de la bancada de la dreta? 
Per alguna cosa deu ser . I no és per altra, i així ho veiem de 
clar, sinó perquè s’ha tornat a demostrar que si hi haguera una 
voluntat d’elevar eixa inconstitucionalitat s’haguera fet. No ho 
ha fet ara el TSJ, quan se li ha demanat. No ho va fer el govern 
del Partit Popular, quan estava al govern el senyor Mariano 
Rajoy, i no va cedir a les pressions de la dreta del PP valen-
cià –jo mateix les vaig viure en el mateix despatx del minis-
tre–, perquè ells mateixos la van titllar d’una «ley jurídicamente 
impecable». Quina casualitat, per això no ho van recórrer. 
Tampoc ho va fer el grup parlamentari de Ciutadans en el seu 
moment de les corts estatals . I no només no s’ha recorregut, 
sinó que ara tampoc s’ha elevat eixa inconstitucionalitat.

I a més a més es torna a reafirmar que el que és d’aplicació 
per al cent per cent dels centres educatius, que és la 
llei, no té ningun vis d’estar totalment en contra ni de la 
Constitució, ni és discriminatòria respecte al conjunt dels 
valencians i les valencianes. Dit això pel que fa a l’afectació 
del cent per cent dels xiquets i les xiquetes i dels centres, 
que és la llei. La llei, després d’aquesta sentència, queda 
encara més clar, si no ho havíem dit prou vegades, que ni 
és inconstitucional, ni és il·legal, ni és discriminatòria, com 
porten anys dient des de la bancada de la dreta .

Per altre costat, si anem al concret, l’afectació al 0,1 % dels 
centres, que són estos dos centres dels quals estem parlant..., 
és a dir, tenim 1.338 centres, el 0,1 %, dos, estan en una 
apreciació que el tribunal ha dit que no considera adequada 
respecte al que havia fet el propi centre. Ni més ni menys 
que el que diu és que el percentatge d’una llengua o altra no 
li pareix que siga el suficientment raonat. I ahí és tan senzill 
com que no són els tribunals els que han de determinar quin 
percentatge és pedagògicament millor per a cada xiquet 
i cada entorn perquè aprenga, què és l’objectiu final, que 
aprenguen, de veritat i de forma efectiva, castellà, valencià i 
anglés; i això ho saben qui millor el seu professorat. No ho dic 
jo, ho diu també el Tribunal Suprem, que s’ha pronunciat en 
eixe sentit, exactament igual que ho estem dient nosaltres, 
exactament igual que el que dèiem abans, que han hagut de 
posar, fins i tot el TSJ ho ha escrit, dient que matisava parau-
les anteriors, matisant sentències anteriors.

I, per altre costat, ens diu que han de ser determinades 
assignatures, quan en infantil i primària totes les assignatu-
res són obligatòries. Totes. Totes. Per tant, evidentment.

Què farem amb eixe 0,1 %? Recórrer. Perquè és evident que 
tenim molt a dir i molt a posar damunt la taula. Perquè és evident 
que qui més sap és el professorat, són els experts de l’acadèmia, 
són les persones que ens han fet els avals perquè aquesta llei 
funcionara. Una llei cent per cent constitucional, cent per cent 
legal i que continuaran escoltant les mateixes coses. O igual ja 
no, o igual este silenci ja els diu que igual han de passar de tema.

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera de les Corts Valencianes:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta 1.316, que formula la diputada 
Rosa Menor, del Grup Parlamentari Ciudadanos, al conse-
ller d’Educació, Cultura i Esport sobre la càrrega horària de 
l’assignatura d’Educació Física als centres educatius.

Quan vullga, senyoria .

La senyora Menor Lucas:

Sí .

Gracias . . .


